

Eufemia Teichmann

Słowo od Dziekana

International Journal of Management and Economics 1, 11-29

1996

Artykuł został zdigitalizowany i opracowany do udostępnienia w internecie przez Muzeum Historii Polski w ramach prac podejmowanych na rzecz zapewnienia otwartego, powszechnego i trwałego dostępu do polskiego dorobku naukowego i kulturalnego. Artykuł jest umieszczony w kolekcji cyfrowej bazhum.muzhp.pl, gromadzącej zawartość polskich czasopism humanistycznych i społecznych.

Tekst jest udostępniony do wykorzystania w ramach dozwolonego użytku.

SŁOWO OD DZIEKANA

Oddając do rąk Czytelnika pierwszy numer Zeszytów Naukowych Kolegium Gospodarki Światowej - KGŚ - pragniemy upowszechnić wyniki naszych badań naukowych, zrealizowanych w roku 1995. *Są one przedstawione w sposób skrótowy.*

Badania te należy rozpatrywać na tle całej działalności Kolegium, w kontekście jego zadań wynikających ze statutu SGH oraz misji uczelni. Z tego powodu pozwalam sobie na pewną prezentację naszej wspólnoty akademickiej.

Kolegium powstało w 1993 r. i jest korporacją 11 katedr oraz instytutów, w których zatrudnionych jest 117 pracowników naukowych, w tym 15 profesorów z tytułem naukowym, 20 profesorów nadzwyczajnych oraz 9 dr habilitowanych (14 korzysta z długookresowego urlopu naukowego). Samodzielna kadra naukowa liczy zatem 44 osoby; jej liczebność, poziom i standard prowadzonej działalności uplasowały Kolegium Gospodarki Światowej w kategorii „A”, tj. w najwyższej grupie jednostek naukowo-badawczych wg klasyfikacji Komitetu Badań Naukowych.

W roku 1995 Kolegium realizowało następujące rodzaje badań:

- badania własne członków Kolegium; szczególne znaczenie mają tu prace doktorskie i habilitacyjne; w/w roku Kolegium prowadziło 39 indywidualnych przewodów doktorskich oraz studium doktoranckie dla dziewiętnastu osób; pięciu osobom nadano stopień doktora nauk ekonomicznych, a jednej osobie stopień doktora habilitowanego nauk ekonomicznych;
- badania statutowe katedr i instytutów,
- granty KBN oraz instytucji międzynarodowych uzyskane przez samodzielnych pracowników nauki.

W r. 1995 Kolegium realizowało 15 tematów w ramach badań statutowych i 12 w ramach badań własnych, finansowanych przez KBN.

Granty uzyskali: prof. P. Bożyk, prof. L. Ciamaga i prof. E. Teichmann.

Wśród grantów zagranicznych i międzynarodowych wymienić należy 3 granty programu Jean Monneta (prof. K. Michałowska-Gorywoda, prof. E. Kawecka-Wyżykowska, prof. L. Ciamaga) z przeznaczeniem na specjalizację pt. „Integracja Europejska”, oraz grant programu TESSA (prof. L. Ciamaga) z przeznaczeniem na ten sam cel.

Główną treść niniejszego „Zeszytu Naukowego” stanowią jednakże wyniki badań finansowanych przez KBN.

Uzyskane wyniki należy oceniać przez pryzmat **celów i zadań** stojących przed Kolegium Gospodarki Światowej, którymi są:

- pogłębienie wiedzy na temat gospodarki światowej, a zwłaszcza gospodarki europejskiej, jej poszczególnych elementów i sektorów,
- rozwój dyscyplin nauczanych w SGH, a stanowiących specjalizację Kolegium; mowa o szeroko rozumianych międzynarodowych stosunkach gospodarczych i zarządzaniu biznesem międzynarodowym,
- kształcenie kadr naukowych,
- współpraca międzynarodowa,
- popularyzacja wiedzy ekonomicznej na temat międzynarodowego aspektu każdego działania gospodarczego,
- współtworzenie i kultywowanie tradycji akademickich.

Problematyka badań Kolegium w r. 1995 dotyczyła:

- ekonomii gospodarki otwartej i ekonomii menedżerskiej (Katedra Ekonomii II oraz Instytut Międzynarodowych Stosunków Gospodarczych - MSG),
- teorii i polityki integracji europejskiej oraz skutków dostosowania Polski do UE (MSG, Instytut Polityki Handlu Zagranicznego i Studiów Europejskich, Katedra Organizacji Międzynarodowych, Katedra Finansów Międzynarodowych, Katedra Prawa, Zakład Transportu Międzynarodowego),
- teorii i polityki transformacji w Europie Środkowej i Wschodniej (Katedra Ekonomii II, Instytut Gospodarki Światowej - IGŚ oraz IMSG),

- współpracy Polski z krajami bałtyckimi (Litwą, Łotwą i Estonią Inicjatywa Akademicka Wschód - IAW),
- współpracy gospodarczej Polska - Niemcy (Zakład Stosunków Gospodarczych Polska - Niemcy IGŚ),
- międzynarodowych rynków kredytowych, bezpośrednich inwestycji zagranicznych, ubezpieczeń gospodarczych w obrocie międzynarodowym oraz rynków kapitałowych (Katedra Finansów Międzynarodowych i Katedra Rynków Kapitałowych, Instytut MSG),
- ekologii jako problemu międzynarodowego (Instytut MSG i Zakład Transportu Międzynarodowego),
- marketingu: euromarketing, badanie rynków oraz strategii przedsiębiorstwa na rynkach międzynarodowych (Instytut Marketingu Międzynarodowego),
- roli usług w gospodarce światowej, zwł. usług turystycznych i transportowych; międzynarodowa konkurencyjność usług (Katedra Turystyki, Zakład Transportu Międzynarodowego),
- kulturowych i językowych uwarunkowań komunikacji w biznesie międzynarodowym (Katedra Business Communication); w tej dziedzinie powstaje dorobek naukowy nagradzany co roku przez Rektora SGH lub Ministra Edukacji Narodowej.

Nową dla Kolegium dziedziną badań są porównania międzynarodowe zjawisk społecznych takich, jak kultura **przedsiębiorstwa i przedsiębiorczość**. W pierwszym przypadku duże osiągnięcia ma Katedra Ekonomii II, zaś badania nad przedsiębiorczością jako elementem przemian w państwach Europy Środkowej i Wschodniej mają charakter międzykolegialny; partnerami Kolegium są: Instytut Gospodarstwa Społecznego SGH oraz stowarzyszenie „Międzynarodowe Forum Kobiet” /dr Ewa Lisowska/.

Prowadzone badania służą nauczaniu akademickiemu.

W roku 1995 powstało lub było w trakcie opracowania **11 podręczników i 18 skryptów akademickich**. Rada Naukowa Kolegium oraz Senat SGH wyróżniły następujące spośród podręczników i skierowały je do nagrody Ministra Edukacji Narodowej.

- „Międzynarodowe stosunki gospodarcze”, praca zbiorowa pod red. A. Budnikowskiego i E. Kaweckiej-Wyrzykowskiej. PWE. 1995/1996.
- Karol Lutkowski: „Międzynarodowy System Walutowy” POLTEXT, Warszawa 1996.

Wśród monografii zwraca uwagę „Reganomika i jej wpływ na konkurencyjność gospodarki amerykańskiej”, autorstwa W. Bieńkowskiego, PWN, 1995, rekomendowana do nagrody Banku Handlowego S.A.; wśród prac zbiorowych szczególnie miejsce zajmuje dwujęzyczna pozycja pt. „Common Europe-Opportunities & Risks for Transport” pod redakcją Wł. Januskiewicza, (PWE/KGŚ, Warszawa 1995), również skierowana do nagrody Ministra Edukacji Narodowej. W grupie nominowanych do nagrody Ministra Edukacji jest także praca pt. „Polska - Niemcy a interpretacja europejska” praca zb. pod redakcją prof. W. Małachowskiego. **Łączna liczba publikacji Kolegium w r. 1995 wynosi 330 pozycji, w tym 46 książek i monografii, 137 artykułów, 64 referaty, 72 ekspertyzy gospodarcze oraz szereg innych pozycji, zwł. ekspertyzy gospodarcze.**

Kolegium - za pośrednictwem Instytutu Gospodarki Światowej - prowadzi własną działalność wydawniczą.

Zarówno publikacje, jak i prace eksperckie stanowią istotne wsparcie w realizacji zadań dydaktycznych stojących przed Kolegium. Ma to szczególne znaczenie dla poziomu nauczania w ramach tzw. „Ścieżki Europejskiej” i „Studiów Europejskich - Wschód”, zainicjowanych i koordynowanych przez Kolegium Gospodarki Światowej. („Ścieżkę Europejską” koordynuje prof. Lucjan Ciamaga, Studia Europejskie-Wschód koordynuje prof. J. Mąkosza - Bogdan).

Beneficjentem tych prac są także programy: Master Of Business Administration oraz Inicjatywa Akademska Wschód - program o charakterze pomocowym, adresowany głównie do Europy Wschodniej.

Realizowane w Kolegium badania w znacznej części są wynikiem współpracy z zagranicą i takiej współpracy służą. Przykładem dobrej, długookresowej współpracy bilateralnej i wielostronnej jest działalność Zakładu Transportu Międzynarodowego, który realizuje między innymi;

- we współpracy z Uniwersytetem w Munster - badania, seminaria, publikacje na temat europejskiej polityki transportowej, ekologicznej i infrastrukturalnej,
- we współpracy z wieloma europejskimi renomowanymi instytutami transportowymi - organizuje cykliczne, gospodarczo-akademickie dyskusje pod nazwą „TRANS'...” na tematy transportu w integrującej się Europie.

Liczne prace o charakterze międzynarodowym powstały w Instytucie MSG; spośród nich na szczególne wyróżnienie zasługują prace prof. B. Bożyka, prof. E. Kaweckiej-Wyrzykowskiej, prof. S. Ładyki i prof. J. Misali poświęcone głównie skutkom liberalizacji handlu światowego dla Polski i krajów transformujących gospodarkę. Partnerami zagranicznymi są przede wszystkim instytuty niemieckie i włoskie (Duisburg, Bocconi, Kilonia) oraz organizacje międzynarodowe.

Umacnianiu kontaktów z zagranicą służą także **obcojęzyczne publikacje** Kolegium. Przykładem stałego wydawnictwa anglojęzycznego jest wspomniany już coroczny raport o stanie gospodarki polskiej pt. „Poland. International Economic Report”, wydawany przez Instytut Gospodarki Światowej; okazjonalnie powstają: „Working Papers”, wyd. IGŚ, a także takie pozycje jak: „Transforming the Polish Economy”, praca zbiorowa pod red. prof. J. Gołębiowskiego, uzyskała nagrodę Ministra Edukacji Narodowej w r. 1995; oraz wspomniana już „Trans'95, Common Europe-Opportunities and Risks for Transport”, praca zbiorowa pod red. prof. W. Januskiewicza, (PWE/KGŚ, 1995); podobny charakter ma praca zbiorowa pod red. prof. R. Rapackiego pt. „The Enterprise Culture”, wydana przez Oficynę Wydawniczą SGH w kwietniu 1996 r.

Zarówno stałe, jak i okazjonalne obcojęzyczne publikacje Kolegium stanowią istotne narzędzie międzynarodowej współpracy naukowej całej SGH.

Wyniki swych badań w r. 1995 Kolegium upowszechniło także poprzez **11 konferencji i otwartych seminariów naukowych**; w 6 z nich uczestniczyli zagraniczni partnerzy; jedna z nich - „Trans 95' Wspólna Europa-Szanse i zagrożenia dla transportu” zgromadziła 216 osób, w tym przedstawiciele 11 państw i szeregu organizacji międzynarodowych.

Konferencją tą Kolegium rozpoczęło obchody naukowe dziewięćdziesięciolecia SGH.

Kultywowaniu tradycji akademickich służą **stypendia naukowe** imienia zasłużonych profesorów: Zbigniewa Kameckiego, Pawła Sulmickiego oraz Ignacego Tarskiego ustanowione przez Radę Naukową Kolegium; są one wyrazem woli Kolegium kontynuowania tego, co trwałe i wartościowe w dorobku naukowym w/w profesorów; dotyczy to głównie takich dyscyplin, jak międzynarodowe stosunki gospodarcze, polityka gospodarcza i strategie handlu zagranicznego oraz transport i logistyka.

Podobnym celom służy pozabudżetowy system stypendiów doktoranckich utworzony przez dziekana Kolegium w ścisłej współpracy z partnerami gospodarczymi. System ten powinien ułatwić takie sterowanie przewodami doktorskimi, by rozwój młodej kadry naukowej był zgodny z kierunkami kształcenia w SGH i potrzebami gospodarki.

Kończąc kadencję pierwszego dziekana Kolegium Gospodarki Światowej, wyrażam nadzieję na dalszy jego rozwój. Dziękuję za życzliwą współpracę wszystkim koleżankom, kolegom oraz partnerom.

Prof. dr hab. Eufemia Teichmann

Dziekan

Summary

Foreword by the dean of the world economy faculty

We would like to present the first Research Paper of the World Economy Faculty -WEF - with the results of our research carried out in 1995. A brief presentation follows.

The results should be seen against the background of the whole activity of the Faculty and within the context of its statutory purposes and the School's mission. Thus I have the honour to present our academic community.

The Faculty was established in 1993 and incorporates 11 chairs and institutes with the scientific staff of 117 persons, in this number 15 professors

with the scientific degree, 20 associate professors and 9 Ph.D.'s habilitated; 14 professors are on sabbatical. Thus there are 44 members of the independent academic staff. The number of research staff as well as the level and standard of the output have contributed to the fact that the World Economy Faculty has won the category „A”, which places the Faculty on the top of the scientific and academic units ranking of the Committee for Scientific Research.

In 1995 the Faculty conducted the following types of research:

- *individual research of the Faculty members, with a special emphasis on Ph.D. dissertations and postdoctoral lecturing qualifications (Ph.D. habilitated). The Faculty supervised 39 individual Ph.D. courses and organised Ph.D. studies for 19 persons; 5 persons were granted the title of Ph.D. in Economic Science and one - the title of Ph.D. habilitated in Economic Science,*
- *statutory research effected by chairs and institutes,*
- *research grants offered by the Committee of Scientific Research (KBN) and international institutions to independent scientific employees.*

In 1995 the Faculty carried out 15 projects within its statutory research programme and 12 individual research projects financed by the Committee of Scientific Research.

The grants were awarded to professor P. Bożyk, professor L. Ciamaga and professor E. Teichmann.

Among foreign and international grants there were 3 grants of the Jean Moneta programme (awarded to professor K. Michałowska-Gorywoda, professor E. Kawecka-Wyrzykowska and professor L. Ciamaga) aimed at the research into European Integration and one grant of the TESSA programme with the same purpose.

However the emphasis of this Research Paper is placed on projects financed by the Committee of Scientific Research.

The results should be evaluated with the Faculty's goals and tasks in mind which are as follows:

- *facilitating the accumulation of thorough knowledge on the world economy issues, and particularly on the European economy, its elements and sectors,*
- *development of the subjects taught at the Warsaw School of Economics within the Faculty specialization, i.e. the sphere of international economic relations in its wide meaning as well as international business management,*
- *training of the scientific staff,*
- *international cooperation,*
- *dissemination of the economic knowledge on international aspects of all kinds of economic activity,*
- *creation and preservation of academic traditions.*

In 1995 scientific research of the Faculty focused on :

- *economics of the open economy and managerial economics (II Chair of Economics and Institute of International Economic Relations),*
- *theory and policies of the European integration and the results of Poland's adjustment to the EU (Institute of International Economic Relations, Institute of Foreign Trade Policy and European Studies, Chair of International Organizations, Chair of International Finance, Chair of International Law, Department of International Transport),*
- *theory and policies of transformation in the Central and Eastern Europe, (II Chair of Economics, World Economy Research Institute - WERI, Institute of International Economic Relations),*
- *Poland's cooperation with the Baltic countries , i.e. Lithuania, Latvia, Estonia (Education Project for the East),*
- *economic cooperation between Poland and Germany (Centre of Polish-German Economic Relations -WERI),*
- *international credit markets, foreign direct investments, economic insurance in international trade and capital markets (Chair of International Finance, Chair of Capital Markets, Institute of International Economic Relations),*

- *ecology as an international issue (Institute of International Economic Relations and Department of International Transport),*
- *marketing, i.e. Euromarketing, market research and the firm's behaviour on international markets (Institute of International Marketing),*
- *the role of services in the world economy, particularly tourist and transportation services; international competitiveness of services (Chair of Tourism, Department of International Transport),*
- *cultural and language background of business communication (Chair of Business Communication); scientific output in the field of Business Communication is granted the Rector's award or the Minister of National Education award every year.*

*A new field of research covered by the Faculty comprises comparative studies of sociological phenomena such as the **corporate culture while entrepreneurship**. The first issue is being analysed by the II Chair of Economics and entrepreneurship as the element of change in the Central and European countries is the subject matter of inter-faculty research effected with the Institute of Social Economy of the Warsaw School of Economics and the International Women's Forum (Ewa Lisowska, Ph.D.)*

The above projects have played a significant role in the academic teaching process.

In 1995 the Faculty members prepared 11 textbooks and 18 students handbooks. The Scientific Board of the Faculty and the Senate of the WSE awarded two books:

- *„International Economic Relations”, collective work edited by A. Budnikowski and E. Kawecka-Wyrzykowska, PWE, 1995/1996.*
- *Karol Lutkowski, „International Monetary System”, POLTEXT, Warsaw 1996. Both books were nominated for the Minister of National Education award.*

Among monographs there was one significant publication entitled „Reaganomics and Its Impact on the Competitiveness of the American Economy” by W. Bieńkowski, PWN, 1995 which was nominated for the Commercial Bank S.A. Award. One of the collective effort publications a distinguished book

*in two language versions entitled „Common Europe - Opportunities & Risks for Transport” edited by W. Januszkiewicz, PWE/KGŚ, Warsaw 1995 which was also nominated to the Minister of National Education Award. In the group of books nominated for the Minister of Education Award there is also a publication „Poland - Germany and the European Interpretation”, a collective work edited by W. Malachowski. **The total number of the Faculty’s publications amounts to 330 volumes, including 46 books and monographs, 137 articles, 64 reports, 72 economic expert studies and other publications, particularly economic studies.***

The Faculty is carrying out its own publishing activity through the World Economy Research Institute.

Both publications and expert studies provide a significant support for the teaching activity of the Faculty. It is especially important for the „European Project” and „European Studies - East”, initiated and coordinated by the World Economy Faculty. The European Project is coordinated by professor L. Ciamaga and the European Studies - East - by professor J. Małozza-Bogdan.

The publications are also beneficial for programmes such as Master of Business Administration and Education Project for the East which is a support programme addressed to Eastern Europe.

The Faculty’s research is partly a result of international cooperation which it serves. One of the examples of the fruitful and longlasting bilateral and multilateral cooperation is the activity of the Department of International Transport, i.e.

- *research, seminars and publications on the European transport, ecological and infrastructural policy prepared in cooperation with the Munster University,*
- *regular economic and academic conferences entitled „TRANS’...” on the issues of transport in the integrated Europe.*

Numerous publications of an international character have been written within the Institute of International Economic Relations. Worth noticing are works by professor P. Bożyk, professor E. Kawecka-Wyrzykowska, professor S.

Ladyka and professor J. Misala on the results of the world trade liberalization for Poland and other countries in economic transformation.

Our research partners are principally German and Italian institutes (Duisburg, Kiel, Bacconi) and international organizations.

*The Faculty attempts to enhance those relations **publishing in foreign languages** such as periodicals on the Polish economy entitled „Poland. International Economic Report”, an annual publication by WERI and has occasionally published Working Papers and works such as „Transforming the Polish Economy” - a collective work edited by professor J. Gołębiowski and awarded by the Minister of National Education in 1995. Worth mentioning here is also the book edited by W. Januszkiewicz „Common Europe - Opportunities & Risks for Transport”, PWE/KGŚ, Warsaw 1995. Another collective work of a similar character is „The Enterprise Culture” edited by professor R. Rapacki and published by the Warsaw School of Economics Publishing House in April 1996.*

Both regular and special publications in foreign languages constitute an important tool in international scientific cooperation of the Warsaw School of Economics.

*The results of the Faculty's research have been popularized at **11 conferences, open scientific seminars**; foreign partners have participated in 6 of them. One of these conferences „Trans '95 - Common Europe - Opportunities & Risks for Transport”, gathered 216 participants representing 11 countries and numerous international organizations.*

This conference started the celebrations of the 90th anniversary of the Warsaw School of Economics.

*In order to cultivate academic traditions, the Scientific Board of the Faculty have set up **scientific scholarships** named after the outstanding professors - Zbigniew Kamecki, Paweł Sulmicki and Ignacy Tarski. The awards express the will of the Faculty to continue precious and sustainable values of the staff's scientific achievements of the professors. They are granted for the work in the fields of international economic relations, economic policies, foreign trade strategies as well as transport and logistics.*

The extra-budget Ph.D.scholarship system serves the same purpose. It has been established by the Faculty Dean in cooperation with its economic partners. The system is aimed at supervising the Ph.D. courses to train young scientific staff in accordance with the teaching trends of WSE and the economic needs.

At the end of the term of the first Dean of the World Economy Faculty I would like to express my hope for further development of the Faculty. I also wish to thank all my colleagues and partners for their friendly cooperation.

Professor Eufemia Teichmann, PhD.

Dean of the World Economy Faculty

Резюме

От Декана Коллегии мировой экономики

Отдавая в руки читателя первый выпуск „Ученых записок” Коллегии мировой экономики (Kolegium Gospodarki Światowej - KGŚ), хотим сделать общедоступными результаты наших научных исследований, проведенных в 1995 г. Эти исследования представлены на страницах выпуска в сокращенном виде.

Представленные в выпуске работы следует рассматривать на фоне всей деятельности Коллегии и в контексте ее задач, вытекающих из устава Высшей коммерческой школы (ВКШ), а также миссии нашей школы. Принимая во внимание вышесказанное, позволяю себе представить читателям наш коллектив.

Коллегия была создана в 1993 г. и представляет собой корпорацию 11 кафедр и институтов, в которых ведут свою деятельность 117 научных работников, в том числе 15 человек с научным званием профессора, 20 экстраординарных профессоров, а также 9 научных работников со званием кандидата наук (14 человек находятся в настоящее время в долгосрочном научном отпуске); таким образом, коллектив насчитывает 44 „самостоятельных научных работника”.

Количественный состав Коллегии, уровень ее кадров и стандарт ведущейся в ней научной и педагогической деятельности позволили Коллегии мировой экономики быть зачисленной в категорию "А", т.е. наивысшую группу научно-исследовательских коллективов в соответствии с классификацией Комитета научных исследований (КНИ).

В 1995 году Коллегией осуществлялись следующие виды научно – исследовательских работ:

- индивидуальные исследования членов Коллегии. Особое значение представляют собой кандидатские и докторские работы. В вышеназванном году в Коллегии 39 человек готовили в индивидуальном порядке кандидатские диссертации и 19 человек занимались в аспирантуре Коллегии. Звание кандидата экономических наук было присуждено 5 человекам; из 21 докторской диссертации была завершена одна,
- исследования, вытекающие из профиля кафедр и институтов,
- гранты КНИ(Комитета научных исследований) и международных организаций, полученные „самостоятельными научными работниками”.

В 1995 г. Коллегия реализовала 15 тем в рамках статутных исследований и 12 в рамках индивидуальных исследований, финансируемых Комитетом научных исследований.

Гранты получили: проф.П. Божик, проф. Л.Тямага и проф.Е. Теихманн.

Из зарубежных и международных грантов следует назвать 3 гранта программы Жан Монета (проф. К.Михаловска–Горивода, проф. Э.Кавеука–Выжиковска, проф. Л.Тямага) с предназначением на специализацию под заглавием „Европейская интеграция”, а также грант программы ТЭССА (проф.Л.Тямага) с предназначением для такой же цели.

Основное содержание настоящего выпуска „Ученых Записок” составляют результаты финансируемых исследований, КНИ (КВН).

Главные результаты следует оценить с точки зрения целей и задач, стоящих перед Коллегией мировой экономики, которыми являются:

- углубление знаний о мировой экономике, в особенности о европейской экономике, ее отдельных элементах и секторах,
- развитие дисциплин предметов, преподаваемых в ВКШ, которые являются специализацией Коллегии; речь идет о широко понимаемых международных отношениях и управлении международным бизнесом,
- подготовка научных кадров,
- международное сотрудничество,
- популяризация экономических знаний на тему международного аспекта каждого хозяйственного мероприятия,
- соучастие в создании и культивировании традиций высших учебных заведений.

Проблематика исследований Коллегии в 1995 г. концентрировалась на:

- экономики открытой экономики и менедждерской экономики (Кафедра экономики II и Институт международных экономических отношений - MSG),
- теории и политике европейской интеграции, а также на последствиях сближения Польши с ЕС (MSG, Институт международных экономических отношений, Институт политики внешней торговли и Европейских исследований, Кафедра международных организаций, Кафедра международных финансов, Кафедра права (юриспруденции), Институт международного транспорта),
- теории и политике трансформации в Центральной и Восточной Европе (Кафедра экономики II, Институт мировой экономики-IGS и Институт международных экономических отношений-IMSG),
- сотрудничестве Польши с прибалтийскими странами - Литвой, Латвией и Эстонией (Университетская инициатива Восток-IAW),

- *экономическом сотрудничестве Польша – Германия (Институт экономических отношений Польша – Германия, Институт мировой экономики),*
- *международных кредитных рынках, прямых иностранных инвестициях, хозяйственных страхованиях в международном товарообороте, а также на рынках капитала (Кафедра международных финансов и Кафедра рынков капитала, Институт международных экономических отношений),*
- *на вопросах экологии как международной проблеме (Институт международных экономических отношений и Институт международного транспорта),*
- *на маркетинг: (евромаркетинг, исследование рынков и стратегии предприятия на международных рынках (Институт международного маркетинга),*
- *на роли услуг в мировом хозяйстве, в особенности туристических и транспортных; международной конкурентоспособности услуг (Кафедра туризма, Институт международного транспорта),*
- *на культуроведческих и языковых обусловленностях общения в международном бизнесе (Кафедра делового общения); в этой области появляются научные труды, которые каждый год награждаются ректором Высшей коммерческой школы или министром народного просвещения.*

*Новой для Коллегии областью исследований являются сравнения международных общественных явлений, таких как: **культура предприятия и предпринимательство**. В первом случае имеются большие достижения у Кафедры экономики II, исследования же в области предпринимательства как элемента перемен в государствах Центральной и Восточной Европы носят межколлегиальный характер. партнерами Коллегии являются: Институт общественной экономики Высшей коммерческой школы и международная ассоциация „Международный форум женщин” (кандидат Эва Лисовска).*

Проводимые исследования служат обучению в высших учебных заведениях.

В 1995 году вышло или готовилось 11 учебников и 18 пособий для студентов. Кроме того научный совет Коллегии и Сенат Высшей коммерческой школы высоко оценили следующие учебники и представили их к награде министра народного просвещения:

- *Международные экономические отношения. Под редакцией А. Будниковского и Э. Кавецкой-Выжиковской, коллективный труд. (Государственное экономическое издательство, 1995/1996).*
- *Кароль Лютковски. Международная валютная система. (Изд. ПОЛЬТЕКСТ, Варшава 1996).*

Среди монографий обращает на себя внимание „Рейганомика и ее влияние на конкурентоспособность американской экономики“ автор В. Беньковски, (Государственное научное издательство, 1995), рекомендованная к награде Торгового банка АО; из коллективных трудов особое место занимает двуязычная работа под заглавием "Соттон Europe-Opportunities & Risks for Transport" под редакцией Вл. Янушкевича, (Государственное экономическое издательство/Коллегия мировой экономики, Варшава, 1995), также представленная к награде министра народного просвещения. В группе представленных к награде министра просвещения находится также работа под заглавием „Польша – Германия и европейская интерпретация“, под ред. проф. В. Малаховского, коллективный труд. Общее число публикаций Коллегии в 1995 г. составляет 330 наименований, в том числе 46 книг и монографий, 137 статей, 64 реферата, 72 хозяйственные экспертизы, а также ряд других работ, особенно хозяйственных экспертиз.

Коллегия при посредничестве Института мирового хозяйства занимается собственной издательской деятельностью.

Как публикации, так и работы - экспертизы являются источником существенной финансовой поддержки в осуществлении учебных задач, стоящих перед Коллегией. Это имеет особое значение для уровня обучения в рамках специальных программ: „европейской программы“ и „восточной программы“, созданных по инициативе Коллегии мировой

экономики и координируемых ею. Специальную „европейскую программу” координирует проф. Люциан Тямага, а „восточную программу” координирует проф. Я. Монкоша-Богдан.

Пользователем этих работ являются также программы: *Master Of Business Administration* и *Университетская инициатива Восток - программа вспомогательного характера, адресованная в первую очередь Восточной Европе.*

Реализуемые в Коллегии исследования в значительной мере являются результатом сотрудничества с зарубежными странами и такому сотрудничеству служат. Примером хорошего, продолжающегося долгие годы, двустороннего и многостороннего сотрудничества является деятельность Института международного транспорта, который осуществляет, между прочим:

- в сотрудничестве с Университетом в Мюнстере исследования, семинары, публикации на тему европейской транспортной, экологической и инфраструктурной политики,
- в сотрудничестве с многими известными европейскими транспортными институтами организует циклические университетско-экономические дискуссии под названием „ТРАНС...” на темы транспорта в интегрирующейся Европе.

Многочисленные работы, носящие международный характер, появились в Институте международных экономических отношений; среди них особого внимания заслуживают работы проф. Б.Божика, проф. Э.Кавецкой-Выжиковской, проф. Ст. Ладыки и проф. И.Мисали, посвященные в основном последствиям либерализации мировой торговли для Польши и стран, экономики которых переживают процесс трансформации. Зарубежными партнерами являются прежде всего немецкие и итальянские институты (Дуйсбург, Боккони, Киль), а также международные организации.

Укреплению контактов с зарубежными странами служат также публикации на иностранных языках. Примером постоянного издания на английском языке является уже упомянутый рапорт о состоянии польской экономики под заглавием „*Poland. International Economic Re-*



port", издаваемый Институтом мировой экономики. Периодически выходят: „Working Papers”, издаваемые Институтом мировой экономики, а также такие публикации, как: „Transforming the polish Economy”, коллективный труд под редакцией проф. Я. Голембевского- работа была удостоена премия министра народного просвещения в 1995г. Здесь также находится уже упомянутая работа „Trans`95, Common Europe Opportunities and Risks for Transport”, коллективный труд под ред. проф. Вл. Янушкевича. Похожий характер имеет коллективный труд под редакцией проф. Р.Рапацкого под заглавием: „The Enterprise Culture”, изд. Высшей коммерческой школы в апреле 1996г.

Как постоянные, так и периодические публикации Коллегии на иностранных языках являются существенным орудием международного научного сотрудничества Высшей коммерческой школы.

Результаты своих исследований в 1995 г. Коллегия представила также на 11 конференциях и открытых научных семинарах; в 6 из них принимали участие зарубежные партнеры; одна из конференций „Trans 95` Совместная Европа - шансы и опасность для транспорта” участвовало 216 человек, в том числе **представителей 11 государств и ряда международных организаций.**

Этой конференцией Коллегия начала научное празднование девяностой годовщины Высшей коммерческой школы.

Культивированию традиций высшего учебного заведения служат **научные стипендии** имени заслуженных профессоров: Збигнева Камецкого, Павла Сульмицкого и Игнация Тарского, установленные Научным советом Коллегии. Они выражают волю Коллегии **продолжать то, что является постоянным и ценным в научном наследии вышеуказанных профессоров.** Это касается главным образом таких областей науки, как международные экономические отношения, экономическая политика и стратегия внешней торговли, а также транспорт и логистика.

Подобным целям служит внебюджетная система стипендий для аспирантов, созданная деканом Коллегии в тесном сотрудничестве с экономическими партнерами. Эта система должна способствовать

реализации кандидатских работ, и содействовать тому, чтобы развитие молодых научных кадров соответствовало направлениям обучения в Высшей коммерческой школе и потребностям народного хозяйства.

Заканчивая срок полномочий первого декана Коллегии мировой экономики, выражаю надежду на то, что Коллегия в дальнейшем будет успешно развиваться. Благодарю за доброжелательное сотрудничество всех, коллег и партнеров.

Евфемия Теихманн

Декан, доктор экономических наук профессор